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باید از مردم 
عذرخواهی شود

به طور کلی جامعــه ما اهل مدیریــت بیماری در 
دوران نقاهت نیست. تجربه نشــان داده که حتی 
وقتی مردم دچار یک ســرماخوردگی می شوند، 
روند درمان را کامل نمی کننــد و به محض اینکه 
بیماری کمی بهبود پیدا می کنــد، مصرف داروها 
را قطع می کننــد. در حالی که در چنین وضعیتی، 
بدن از ویروس رها نمی شود و در موقعیت دیگری، 
دوباره فرد را گرفتار می کند. حالا این وضعیت دقیقا 
برای کرونا هم رخ داده است. به محض اینکه کمی 
وضعیت بیماری بهبود پیدا کرد، آمار مرگ ها کم شد 
و مبتلایان دیگر مانند قبل درگیر بیماری نمی شوند، 
رعایت پروتکل ها هم قطع و به فراموشــی سپرده 
شــد. البته در این میان سیستم بهداشت و درمان 
ما هم کم کاری کرد و آموزش های لازم را در زمینه 
پیشگیری طی سال های گذشته به مردم ارائه نداده 
است. در این شرایط، معیار برای تصمیم گیری، خود 
فرد می شود، درحالی که نباید اینطور باشد. حالا یکی 
از برنامه های تلویزیونی پربیننده هم دچار همین 
اشتباه شده است. یعنی زمانی که متخصصان نظام 
سلامت بر رعایت پروتکل ها تأکید می کنند و هنوز 
جایی برای پایان کرونا، جشنی نگرفته یا ماسک را 
آن هم در فضای بسته با وجود تزریق واکسن، حذف 
نکرده است، مجری این برنامه، با برداشتن ماسک  از 
سوی حاضران در محیطی سربسته، شادی می کند 
و جشن می گیرد. نکته اما اینجاست که مسئولان 
 این برنامــه تأکید می کنند که تمــام افراد حاضر

 3 دوز واکســن را تزریق کرده اند و تهویه مناسب 
است؛ درحالی که این موضوع تنها برای همان افراد 
قابلیت اجرا دارد، نه برای تمام افراد در مکان های 
مختلف. اما این برنامه عملا این پیام را به مردم داد 
که ماسک را به شرط تزریق 3 دوز واکسن و وجود 
تهویه، حتی در مکان سربسته، می توان برداشت. 
این مســئله کاملا با توصیه های پزشــکی و کادر 
درمان مغایر اســت. هنوز آمار ابتلا به نسبت اعلام 
پایان پاندمی بالاست؛ نباید فراموش کنیم که این 
ویروس با ابتلای تنها چند نفر، تا این میزان گسترش 
پیدا کرد و هنوز قابلیت، شیوع دوباره را دارد. قبل از 
این هم مسئولان فعال در زمینه کرونا پیش بینی 
کرده و هشدار داده اند که ممکن است در تابستان 
پیک جدیدی از این بیمــاری رخ دهد. اتفاقی که 
در این برنامه رخ داد منجر می شود تا بهانه  دیگری 
به مخالفان واکســن و آنها که پروتکل ها را رعایت 
نمی کنند، داده شود. درست است که این بیماری 
کنترل شــده، اما نقش اصلی را واکسیناسیون ایفا 
کرد. ما زمانی می توانیم به اقدامات مان برای مهار 
کرونا، افتخار کنیم که مدیریــت و پایان پاندمی، 
محصول رفتارهای اجتماعی مردم باشد، نه پیشرفت 
تکنولوژی و تولید واکسن. واکسیناسیون در تمام 
کشورها اتفاق افتاد و در ایران هم پوشش آن هنوز 
صددرصد نشــده اســت، به ویژه در دوز سوم. در 
کنار این ها نباید نقش رسانه را در فرهنگ سازی 
فراموش کرد. رســانه به ویژه تلویزیون شاید یکی 
از پرمخاطب ترین رسانه ها باشــد که می تواند در 
جهت دهی افکار مردم، نقش داشــته باشد، درباره 
تأثیر رسانه ها هم هیچ تردیدی وجود ندارد که اگر 
اینطور بود، ما تا این اندازه روزنامه، سایت خبری، 
شبکه های ماهواره ای و تلویزیونی نداشتیم اما در 
میان همین رسانه، در هر جامعه ای یک رسانه یا یک 
برنامه، تأثیر بیشتری بر جهت دهی رفتار مردم دارد 
که شاید برنامه خندوانه یکی از آنها باشد که خیلی ها 
را پای تلویزیون می نشاند. بنابراین این برنامه باید 
بسیار حساس تر به مسائلی از این دست، ورود پیدا 
کند و برای تمام مردم تصمیم بگیرد. بنابراین لازم 
است هر چه سریع تر، مسئولان و مدیران مربوطه 
و به ویژه مجری همین برنامه، از مردم عذرخواهی 
کنند و برنامه بعدی با رعایت پروتکل ها، یا با ماسک 
یا فاصله گذاری اجتماعی و... برگزار شود. باید برای 
ریشه کنی کرونا، همراهی از سوی تمام دستگاه ها 
صورت گیرد. حداقل به دلیل این میزان داغدیده 
کرونا و تلاشــی که کادر درمان در 2سال گذشته 
داشته، باید عذرخواهی شود. کشور میلیاردها دلار 
برای مهار کرونا، هزینه کرده اســت و حالا با یک 
رفتار اشــتباه، تمام آن اقدامات هدر می رود. این 
رسانه باید هم راســتا با نظام سلامت حرکت کند 

نه در مقابل آن.

اردشیر گراوندیادداشت
جامعه شناس

شلیک »خندوانه« به پروتکل های بهداشتی کرونا
در شرایطی که متخصصان هنوز نگران طغیان کرونا هستند، اخیرا یک برنامه تلویزیونی، برداشتن ماسک را جشن گرفت. معاون وزیر بهداشت می گوید حذف 

ماسک باید از سوی ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام شود و هیچ سازمانی حق چنین اقدامی ندارد

دوشنبه شب، برنامه تلویزیونی خندوانه در 
حالی آغاز شد که »رامبد جوان«، مجری آن 
اعلام کرد می خواهد خبر خوشــی به مردم 
بدهد! خبر خوش او ضرورت نداشتن استفاده 
از ماسک در این برنامه بود و در ادامه از میهمانان 
خواست ماسک های خود را بردارند؛ اقدامی که 
بازتاب گسترده ای داشته و برخی با تصور پایان 
پاندمی کرونا، از روز گذشته با خیالی آسوده تر 
ماســک را حذف کرده اند. حالا متخصصان 
حوزه بهداشــت و درمان به چنین اقدامی در 
رسانه ملی معترض اند. به گفته آنها برداشتن 
ماسک و اعلام خوشحالی از این حرکت جلوی 
میلیون ها بیننده یعنی ارسال پیام غیرمستقیم 
به همگان برای برداشتن ماسک و کاهش سطح 
خطر بیماری که قطعا منجر به کاهش رعایت 
پروتکل ها از سوی مردم خواهد شد، آن هم 
در شرایطی که رعایت شیوه نامه ها در کشور 
به شدت کاهش پیدا کرده و به حدود 30درصد 
رسیده است. از سوی دیگر نه تنها کرونا تمام 
نشده که بیماری آبله میمونی با وجود شیوع 
در چند کشور جهان و رســیدن به مرزهای 
ایران، در وضعیتی مشــابه کرونا، یعنی از راه 
تنفس انتقال پیدا می کند. البته تهیه کننده 
خندوانه، دلیل این اقــدام را دریافت مجوز از 
شورای سلامت صداو سیما و کارشناس پزشکی 
مطرح کرده و گفته:»برای این اقدام 3شــرط 
درنظر گرفتیم، تزریق 3 دوز واکسن، تهویه 
قوی و فاصله اجتماعی«. اما سؤال اینجاست 
که دســت اندرکاران این برنامه با مشورت و 
مجوز کدام نهاد علمــی و تخصصی، اقدام به 
برداشتن ماسک ها در برنامه پرمخاطب رسانه 
ملی کرده  و گامی جدید به سوی عادی انگاری 
کرونا برداشته اند؟ ستاد ملی کرونا، تنها نهاد 
تصمیم گیرنده در این حوزه اســت و به گفته 
حمید ســوری، رئیس کارگروه بهداشــت و 
پیشگیری ستاد ملی مقابله با کرونا با اینکه 
هنوز وضعیت شکننده ای نسبت به این بیماری 
در بسیاری از کشورهای جهان برقرار است، 
ستاد، تصمیمی برای حذف تمهیدات محافظتی 
نداشته است:  »رعایت پروتکل های بهداشتی، 
 استفاده از ماسک و فاصله گذاری فیزیکی طی
 2 سال و نیم گذشــته به سختی در جامعه جا 
افتاد و در سخت ترین روزها 70درصد مردم 
پروتکل ها را رعایت می کردند اما رفتارهای 
این چنینی می تواند همه آنچه نظام سلامت 
رشته را پنبه کند.« این نکته را پدرام پاک آیین، 
سرپرست روابط عمومی وزارت بهداشت هم 
تأیید کرد و در واکنش به حذف ماسک در برنامه 
خندوانه اعلام کرد: »درباره برداشتن ماسک 
و تغییر پروتکل ها هیــچ مصوبه جدیدی از 
سوی ستاد صادر نشده و شکل و شیوه رعایت 

پروتکل ها به همان صورت قبلی است.« 

اقدام خندوانه مورد تأیید جامعه علمی نیست 
»کمیته علمــی مقابله با کوویــد - 19، یک 
جلســه مفصل درباره اینکه امکان برداشتن 
ماسک ها وجود دارد یا خیر، داشته است و در 
این جلسه همه شرایط حفظ پوشش ماسک 
و حتی مشکلات آن بررســی و تمام نکات به 
خوبی دیده شــد، اما در نهایــت تصمیم این 
بود که استفاده از ماســک همچنان ضروری 
است.« این موضوعی است که حمید عمادی، 
عضو کمیته علمی ستاد مقابله با کرونا به آن 
اشاره می کند و به همشهری می گوید:»تمام 
اعضای کمیته علمی مــواردی ازجمله اینکه 
»در گرمای هوا استفاده از ماسک برای مردم 
سخت تر می شود«، »بیماری خفیف تر شده«، 
»ماســک ها آلوده کننده محیط زیست اند« و 
»هزینه های اقتصادی بــرای مردم« را تأیید 
کردند، اما در نهایت بحث مهــم این بود که 
هنــوز بیمــاری کوویــد- 19و بیماری های 
ویروســی دیگر وجود دارند و نبایــد از آنها 

غافل شد.«
 به گفته عمادی، کوویــد- 19هنوز وضعیت 
قطعی ندارد و در هیچ یک از نقاط دنیا تاکنون 
ادعایی بر پایان پاندمی مطرح نشده: » دریکی 
از کشورهایی که از نظر پوشش واکسیناسیون 
و امکانات مقابله با بیماری در شــرایط خوبی 
قرار دارد، همین حالا مواردی از ابتلا به سویه 
دلتا که قدرت بیماری زایی بیشــتری نسبت 
به اومیکرون داشت، گزارش شده است. یا در 
کشــور چین هنوز قرنطینه های سخت برای 

مقابله با این بیماری وجــود دارد.« او درباره 
اینکه با وجود چنین مخاطراتی، چرا در رسانه 
ملی و در یک برنامه پرمخاطب اقدام به حذف 
ماسک با شــروطی مثل تزریق 3دوز واکسن 
می کننــد؟ توضیح می دهد:  »هنــوز 6ماه از 
تزریق دوز سوم واکســن در ایران نگذشته و 
اثر آن به تدریج از بین می رود. به همین دلیل 
ممکن است در اواخر تابستان با بروز بیماری 
مواجه شــویم. ماهیت فصل پاییز به گونه ای 
است که بیماری های تنفسی شایع می شود. 
با کنار هم قرار دادن چنین شــرایطی، اینکه 
تشویق کنیم مردم ماسک ها را کنار بگذارند، 
کار منطقی نیست و باید با صبوری بیشتری 
با این قضیــه کنار بیاییــم.« عمادی، حذف 
ماسک به شکلی که در خندوانه رقم خورده را 
اشتباه می داند و می گوید:»اگر دوباره با جهش 
ویروس و افزایش بیماری مواجه شویم، متقاعد 
کردن مردم برای استفاده مجدد از ماسک کار 
سختی خواهد بود. با مشاهده وضعیت کنونی 
که در جهان وجود دارد، نبایــد وارد این فاز 
شد که اکنون زمان کنار گذاشتن پروتکل ها 
رسیده اســت. چرا که مبانی و شواهد خیلی 
قوی مبنی بر این عملکرد وجود ندارد. شاید 
این اقدام از نظر اجتماعــی و فرهنگی مورد 
اقبال قرار بگیرد و از جنبه های پوپولیســتی، 
مورد پسند باشد اما از نظر علمی به هیچ عنوان 

مورد تأیید نیست. « 
وزارت بهداشت می تواند اقدام قانونی علیه 

خندوانه انجام دهد 

»ستاد ملی کرونا تا همین لحظه هیچ تصمیمی 
مبنی بر حذف ماسک در اماکن سربسته و مسقف 
ابلاغ و اتخاذ نکرده و رعایــت پروتکل ها در این 
اماکن همچنان مورد تأکید است.« این نکته ای 
است که حسین قاسمی، دبیر کمیته امنیتی و 
اجتماعی انتظامی ســتاد ملی مبارزه با کرونا به 

آن اشاره می کند. 

او درباره اقــدام انجام شــده در برنامه خندوانه 
برای برداشــتن ماســک از صورت میهمانان به 
همشــهری می گوید: »مرجع تخصصی درباره 
اعلام پایان پاندمی کرونا، در ســطح بین المللی 
سازمان جهانی بهداشت و در سطح ملی، وزارت 
بهداشت اســت. در اجرای سیاست های جدید 
درباره کووید-19، ســتاد ملی کرونا متولی این 
امر است که براساس نظرات مطرح شده از سوی 
کمیته علمی مقابله با کوویــد-19، موضوعات 
را بررســی و تصمیم گیری می کند. اما تاکنون 
تصمیم جدیدی درباره حذف ماســک صورت 
نگرفته است.« به گفته قاســمی، تأکید وزارت 
بهداشت همچنان رعایت پروتکل های بهداشتی 
اســت: »نه تنها برای مقابله با کرونا که معاون 
وزیر بهداشــت در روزهای اخیر به اســتفاده از 
ماسک به دلیل شــیوع آبله میمونی هم تأکید 
کرد. چرا که یکــی از راه های انتفال این بیماری 
از طریق قطرات تنفسی است و ماسک می تواند 
انتقال بیماری را کاهش دهد.« قاســمی درباره 
برخورد با چنین رفتارهایی که می تواند منجر به 
عادی انگاری نسبت به بیماری در جامعه شود هم 
می گوید: »وزارت بهداشت ناظر عالی بر رعایت 

پروتکل های بهداشــتی اســت و درباره حذف 
ماسک در برنامه خندوانه که از رسانه ملی پخش 
شده است، می تواند اقدام قانونی و حقوقی مورد 

نیاز را انجام دهد.« 

رویکرد اشتباه خندوانه و آسیب به مردم 
»تصمیم به این مهمی نمی تواند از جانب یک 
بخش غیرحاکمیتی صورت بگیرد و مسئول و 
متولی اصلی ابلاغ و اعلام این مسئله تنها ستاد 
ملی کروناست.«  حمید سوری، رئیس کارگروه 
بهداشت و پیشگیری ستاد ملی مقابله با کرونا 
با بیان این مطلب به همشــهری، این اقدام را 
منجر به عادی انگاری وضعیت بیماری در کشور 
می داند و می گوید: »هنوز مجوز بازگشــت به 
شرایط عادی و پایان بیماری در کشور از سوی 
هیچ یک از متولیان اصلی کشور در حوزه سلامت 
و کرونا صادر نشده و اگر قرار است چنین چیزی 
رخ دهد باید مســتندات آن ارائه شود. شواهد 
علمی در سراســر دنیا حاکی از این اســت که 
شرایط بسیار شکننده است و بیش از 30کشور 
روند افزایشی بیماری را دارند.« او ادامه می دهد: 
»حتی اگر قرار باشــد چنین وضعیتی در کشور 
اعلام شــود، طرح آن از سوی مجری برنامه طنز 
تلویزیونی نادرست است و ایشان در جایگاه علمی 
قرار ندارد که بخواهــد چنین پیامی را به جامعه 
منتقل کند. حتی شورای سیاستگذاری سلامت 
صدا و سیما هم نمی تواند چنین مجوزی را صادر 
کند. اتفاقی که در این برنامه رخ داد، کاملا رویکرد 
اشتباهی داشت و اگر این مسئله ادامه پیدا کند، 
هر کســی به خودش اجازه می دهد در حیطه ای 
که نه مســئولیتی و نه تخصص دارد، اظهارنظر 
کند.« ســوری در پاسخ به این ســؤال که اگر با 
افزایش بیماری مواجه شویم، راضی کردن مردم 
به استفاده دوباره از ماسک کار راحتی خواهد بود 
هم بیان می کند: »قطعا یکی از دلایلی که تاکنون 
باعث نشده ستاد ملی کرونا درباره حذف تمهیدات 
محافظتی تصمیم گیری کند، این اســت که با 
شرایط شکننده ای روبه رو هستیم. اگر در آینده 
شاهد طغیان بیماری باشیم، تا زمانی که مردم را 
متقاعد به استفاده دوباره از ماسک کنیم، وضعیت 

سختی خواهیم داشت.
 در بهترین شــرایطی کــه کشــور در مواجهه 
با پیک های ســخت بود رعایــت پروتکل ها به 
70درصد رســید و حالا عــدد آن 30درصد و 
شــهرها و مناطق صفر اســت. انتقال پیام های 
اشتباه به جامعه باعث می شود که تضمینی برای 
حفظ جامعه در شــرایط بحرانی وجود نداشته 
باشــد چرا که تغییر رفتار در ســطح گسترده 
ســخت تر اســت.« این اپیدمیولوژیست با بیان 
اینکه چنین تجربه هایــی مبنی بر عادی انگاری 
در برخی کشــورها منجر به طغیان بیماری هم 
شــده، عنوان می کند:  »خود کشور چین، مثال 
آشکار این شرایط است. بســیاری از کشورهای 

اروپایی هم در مواجهه با سویه 
اومیکــرون با رونــد صعودی 
دوباره بیماری مواجه شدند.« 

 حذف ماسک مورد تأیید وزارت بهداشت نیست 
کمال حیدری، معاون بهداشت وزیر بهداشــت هم از اقدام برنامه تلویزیونی خندوانه در 
برداشتن ماسک ها انتقاد می کند و به همشهری می گوید:»بسیار کار اشتباهی صورت گرفته و 
این اقدام در شرایط کنونی به هیچ عنوان مورد تأیید ما نیست. همچنان موارد روزانه از ابتلا به 
بیماری را در کشور داریم و پروتکل های بهداشتی باید رعایت شوند.« به گفته حیدری، با توجه 
به شیوع بیماری آبله میمونی در سطح بین المللی باید اقدامات محافظتی و بهداشتی انجام 
شود: »با توجه به اینکه این بیماری از طریق قطرات آلوده فرد مبتلا، به راحتی منتقل می شود، 
استفاده از ماسک در اماکن عمومی و پرجمعیت ضروری است.« او با بیان اینکه در ستاد ملی 
کرونا درباره تغییر در دستورالعمل های پوشش ماسک در محیط های مختلف تصمیم گیری 
می شود، تأکید می کند: »در این باره جلساتی تشکیل شده اما هنوز تصمیم گیری نشده است. 
اگر قرار به حذف ماسک یا کاهش رعایت پروتکل های بهداشتی باشد، این موضوع قطعا باید از 
سوی ستاد ملی کرونا اعلام شود. هیچ سازمانی بدون اعلام رسمی از سوی ستاد، حق چنین 
کاری را ندارد و با توجه به وضعیت کنونی در تمام مراسم ها، استفاده از ماسک و رعایت فاصله 

فیزیکی و دیگر نکات بهداشتی ضروری است.«

نکته

پیام نادرست خندوانه: نیازی به ماسک نیست!
برداشتن ماسک در برنامه خندوانه براساس خبر منتشر شده در کانال 
تلگرامی صدا و سیما با مجوز شورای سلامت سازمان صدا و سیما صورت 
گرفته است. آنها نوشته اند که با 3شرط )تزریق 3دوز واکسن از سوی 
میهمانان، تجهیز استودیو به تهویه مناســب و رعایت فاصله گذاری 
فیزیکی( اقدام به حذف ماسک صورت گرفته است. اما علیرضا رئیسی، 
سخنگوی سابق ستاد ملی کرونا دلایلی را در این باره مطرح می کند که 
حتی با رعایت این شروط، اقدام رســانه ملی در حذف ماسک به هیچ 
عنوان قانونی نیست. او به همشــهری می گوید: »اصلا بحث اینکه در 
اســتودیوی ضبط این برنامه، تهویه مناسب وجود دارد یا میهمانان 3، 
4یا حتی 5دوز واکسن زده اند، مطرح نیست. حتی اگر تمام افراد حاضر 
در استودیوی این برنامه واکسن زده باشند و تمام تست های این افراد 
با انجام PCR منفی شده باشد و هیچ فرد بیمار و هیچ ویروسی در این 
محیط وجود نداشته باشد، این اقدام باز هم اشتباه است. چرا باید یک 

نفر از رسانه ملی بدون هیچ مسئولیتی در حوزه سلامت، پایان پاندمی و 
آرامش بیماری در کشور را اعلام کند؟ پیام این اقدام برای مردم تنها یک 
چیز است؛ دیگر نیازی به ماسک نیست!« به گفته رئیسی پروتکل های 
بهداشتی در برخی مناسبت های خاص یا مراسم جشن و عزاداری ها هم 
رعایت نمی شود اما آنچه در رســانه ملی صورت گرفته، کاملا متفاوت 
است: »اقدام مجری شناخته شده این برنامه کاملا ناپسند و غیرقانونی 
است. اگر مجوزی هم از سوی شورای سلامت صدا و سیما داشته باشند، 
باید به این مسئله توجه داشــت که بالاترین مقام تصمیم گیرنده در 
این باره حتی وزارت بهداشت هم نیست و باید ستاد ملی مقابله با کرونا 
به ریاست رئیس جمهوری در این باره تصمیم گیری کند.« به گفته او، این 
اقدام از سوی صدا و سیما به منزله عادی سازی و برداشتن ماسک است، 
اما پروتکل مصوب ستاد ملی کرونا تغییری نکرده و قانون همان استفاده 
از ماسک در فضای سربسته است: »برداشتن ماسک به هیچ وجه توصیه 
نمی شود و این کار کاملا اشتباه و غیرقانونی بوده و باید جلوی اینگونه 

اقدامات گرفته شود.«  

نکته
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حمیــد عمــادی، عضــو کمیتــه علمی 
ســتاد مقابله با کرونــا :اگر دوبــاره با 
جهــش ویــروس و افزایــش بیمــاری 
مواجــه شــویم، متقاعد کــردن مردم 
برای اســتفاده مجــدد از ماســک کار 

سختی خواهد بود 

مریم سرخوش گزارش
روزنامه نگار

تصحیح و پوزش 

در گزارش روز یکشــنبه 8خــرداد1401 
با عنــوان »بــازار داغ فــروش مکمل های 
تقلبــی« در ســتون مرتبط با گــزارش، 
اســامی مکمل های ریکال شــده از سوی 
ســازمان غذا و دارو درج شــده بود که نام 
و تصویر تعــدادی از ایــن مکمل ها متعلق 
به شرکت امید پارســینا دماوند به اشتباه 
منتشر شده است. در فهرست سازمان غذا 
و دارو، 11مکمل این شرکت دارویی شامل 
2مکمل امگا3)1250میلی گرمی(، 2مکمل 
امگا3)هــزار گرمی( و 7مکمــل ویتامین 
دی با سری ســاخت متفاوت از داروخانه ها 
جمع آوری شــده و ســایر مکمل های این 
شــرکت ازجمله تقویت کننده موی ســر 
هیرویت، مکمل کامل ویتامین های دی ویت، 
ویتامین ب12، قرص فولیک اســید)مورد 
اســتفاده در دوران بــارداری(، مجموعــه 
ویتامین های E )200-400-600( ، قطره  
کــودکان  opd pharma AD3، ویتامین 
سی opd pharma، کپســول دفن ویت، 
قرص جوشان کلسیم، مولتی ویتامین، زینک 
و ویتامینC هانسال و ویتامین دی3، مورد 
تأیید ســازمان غذا و دارو است و در سطح 

داروخانه ها به فروش می رسد.

کمال حیدری
معاون بهداشت وزیر 

بهداشت 
بسیار کار اشتباهی 

صورت گرفته و اقدام به 
حذف ماسک در شرایط 

کنونی به هیچ عنوان مورد 
تایید ما نیست. هیچ 
سازمانی بدون اعلام 
رسمی از سوی ستاد، 

حق چنین کاری را ندارد. 
همچنین با توجه به شیوع 

بیماری آبله میمونی در 
سطح بین المللی باید 
اقدامات محافظتی و 

بهداشتی از جمله ماسک 
انجام شود چرا که این 

بیماری هم روش انتقالی 
مشابه کرونا دارد.

حمید سوری
رئیس کارگروه بهداشت 

و پیشگیری ستاد ملی 
مقابله با  کرونا

حتی اگر قرار باشد درباره 
حذف ماسک خبری 

اعلام شود، طرح آن از 
سوی مجری تلویزیون 

نادرست است و ایشان در 
جایگاه علمی قرار ندارد 
که بخواهد چنین پیامی 
را به جامعه منتقل کند. 

حتی شورای سیاسگذاری 
سلامت صدا و سیما هم 

نمی تواند چنین مجوزی را 
صادر کند. اتفاقی که در 
این برنامه رخ داد، کاملا 
رویکرد اشتباهی داشت.

علیرضا رئیسی
سخنگوی سابق ستاد 

ملی کرونا 
 اقدام مجری 

شناخته شده برنامه 
خندوانه برای حذف 

ماسک، کاملا ناپسند 
و غیرقانونی است. این 

اقدام از سوی صدا و سیما 
به منزله عادی سازی 

و برداشتن ماسک 
است. بالاترین مقام 

تصمیم گیرنده در این باره 
ستاد ملی مقابله با کرونا 

به ریاست رئیس جمهوری 
است و نه شورای 

سیاستگذاری سلامت 
صدا و سیما.

حمید عمادی
عضو کمیته علمی ستاد 

مقابله با کرونا
با مشاهده وضعیت 

کنونی که نسبت به کرونا 
در جهان وجود دارد، 

نباید وارد این فاز شد که 
اکنون زمان کنار گذاشتن 

پروتکل های بهداشتی 
رسیده است. چرا که 

مبانی و شواهد خیلی قوی 
مبنی بر این عملکرد وجود 

ندارد. شاید این اقدام از 
نظر اجتماعی و فرهنگی 
مورد اقبال قرار بگیرد و 

از جنبه های پوپولیستی، 
مورد پسند باشد اما از 

نظر علمی به هیچ عنوان 
مورد تایید نیست. 

حسین قاسمی
دبیر کمیته امنیتی و 

اجتماعی انتظامی ستاد 
ملی مبارزه با کرونا

تاکنون تصمیم جدیدی 
درباره حذف ماسک 

 صورت نگرفته است و 
نه تنها برای مقابله با 
کرونا که معاون وزیر 

بهداشت در روزهای اخیر 
به استفاده از ماسک به 
دلیل شیوع آبله میمونی 

هم تاکید کرد. چرا که یکی 
از راه های انتفال بیماری 

از طریق تنفس است.

تجارت ۳2هزار میلیاردی 
ایرانی ها در اینستاگرام

 جای پارک خودرو
 بیشتر می شود

نسل هایی که در مکتب 
امام)ره( هویت ساز شدند

اینستاگرام با 44میلیون کاربر فعال تبدیل به 
مهم ترین شبکه اجتماعی ایران شده است

بیش از هزار جای پارک و 90هزار فضای پارک 
حاشیه ای هوشمند در تهران ایجاد می شود

ساختاری  که امام)ره( دنبال می کردند، شامل بالا بردن 
آگاهی اجتماعی در جامعه جوان و نخبگانی بود


